
13 فرهنگ و هنر

 »کامیون« فیلم افتتاحیه 
جشنواره فجر شد

برنام��ه نمای��ش فیلم ه��ای 
جش��نواره  سی و شش��مین 
فیلم فجر در سینمای رسانه 
)پردی��س مل��ت( براس��اس 
ش��د.  تعیی��ن  قرعه کش��ی 
بنابراین گزارش، این قرعه کشی طی مراسمی 
با حض��ور تهیه کننده و کارگ��ردان فیلم های 
جشنواره سی وششم و اهالی رسانه، انجام شد 
و در آن زمان پخش آثار این دوره از جش��نواره 

فجر در سالن رسانه ها بدین شرح اعلام شد: 
جمعه ۱۳ بهمن، ساعت ۱۴ »کامیون« ساعت 
۱۷ »ج��اده قدیم« و س��اعت ۲۰ »فیلش��اه«/ 
شنبه ۱۴ بهمن س��اعت ۱۴ »شعله ور«، ساعت 
۱۷ »بمب« و س��اعت ۲۰ »مجموعه فیلم های 
کوتاه«/ یکشنبه ۱۵ بهمن، ساعت ۱۴ »چهارراه 
اس��تانبول«، س��اعت ۱۷ »بانو ق��دس ایران« و 
ساعت ۲۰ »لاتاری«/ دوشنبه ۱۶ بهمن ساعت 
۱۴ »امیر«، ساعت ۱۷ »خجالت نکش« و ساعت 
۲۰ »به وقت شام«/ سه شنبه ۱۷ بهمن ساعت 
۱۴ »مغزه��ای کوچک زنگ زده«، س��اعت ۱۷ 
»امپراتور جهنم« و س��اعت ۲۰ »عرق س��رد«/ 
چهارشنبه ۱۸ بهمن ساعت ۱۴ »سرو زیر آب«، 
ساعت ۱۷ »تنگه ابوغریب« و ساعت ۲۰ »اتاق 
تاریک«/ پنجشنبه ۱۹ بهمن ساعت ۱۴ »جشن 
دلتنگی«، س��اعت ۱۷ »هایلایت« و ساعت ۲۰ 
»ماهورا«/ جمعه ۲۰ بهمن ساعت ۱۴ »مصادره«، 
ساعت ۱۷ »سوءتفاهم« و ساعت ۲۰ »دارکوب«/ 
شنبه ۲۱ بهمن ساعت ۱۴ »کار کثیف« و ساعت 

۱۷ »زنانی با گوشواره های باروتی«.

»زایو« به چاپ هشتم رسید
انتش��ارات کتابستان معرفت 
رمان »زایو« اثر قلم مصطفی 
رضای��ی را برای هش��تمین 
مرتبه تجدید چ��اپ کرد. به 
گزارش فارس، چاپ هش��تم 
رمان زایو اثر مصطفی رضایی از سوی انتشارات 
کتابستان معرفت روانه بازار کتاب شد. مصطفی 
رضایی در رمانش نشان داده رژیم صهیونیستی، 
طبق پیش بینی رهبر انقلاب مبنی بر نابودی 
این رژی��م جعلی طی ۲۵ س��ال، وجود ندارد 
و جمهوری اس��لامی فلس��طین شکل گرفته 
است. سبک و س��یاق رمان زایو ذهن خواننده 
را به س��وی رمان »فرسنگ ها زیر دریا« به قلم 
ژول ورن و آث��ار تخیلی مانند آن می برد و این 
مهم ترین نقطه قوت رمان این نویسنده نوقلم 
اس��ت. او در این اثر س��عی ک��رده به مخاطب 
خ��ود، تهران و در مقی��اس بزرگ تر جهان در 
۲۵ سال آینده را نشان دهد. چاپ هشتم رمان 
 »زایو« اثر نویس��نده جوان کشور در شمارگان 
یک هزار و صد نسخه با قیمت ۱۷ هزار و ۵۰۰ 
تومان توسط انتشارات کتابستان معرفت روانه 

بازار کتاب شد.

سوژه جدید فساد جنسی 
هالیوود کیست؟

طی روزه��ای اخیر چندین 
از  توئیت��ر  فض��ای  در  زن 
بازیگر و  »جیم��ز فرانک��و« 
کارگردان مشهور هالیوود به 
خاطر رفتارهای ناشایست و 
آزار جنسی شکایت کرده اند. به گزارش ایسنا، 
»هالیوود ریپورتر« نوشت: »جیمر فرانکو« بازیگر 
و کارگردان جوان سینما که چند روز پیش به 
نش��انه حمایت از کمپین مبارزه با آزار و تجاوز 
جنسی با کت و شلوار مشکی در مراسم »گلدن 
گلوب« حاضر شد و جایزه بهترین بازیگر مرد 
فیلم های موزیکال یا کمدی را به دست آورد، از 
سوی چند زن و دختر به تعرض جنسی متهم 
شده است. مراسم اعطای جوایز »گلدن گلوب« 
۲۰۱۸، با حضور هنرمندانی که یک دست سیاه 
پوش��یده بودند، برگزار ش��د. اعضای کمپین 
#MeToo که اخیرا بسیار فعال شده،  حامی 
زنانی است که در هالیوود از سوی مردان همکار 
یا بالادست خود مورد تعرض و تجاوز قرار گرفته 
و دیگر نمی خواهند به سکوت خود ادامه دهند. 
این کمپین وجوه گسترده تری پیدا کرده و در 
کشورها و عرصه های اجتماعی دیگر هم فعال 
شده است. مردانی که در مراسم امسال شرکت 
کردند، س��نجاقی را با عنوان »آن دوران دیگر 
تمام شده« به لباس خود نصب کرده بودند که 
»جیمز فرانکو« هم یکی از آنها بود. درست در 
روزهایی که »فرانکو« مسرور از دریافت جایزه 
»گلدن گلوب« برای فیلمی با بازی و کارگردانی 
خود بود، چندین زن از جمله »وایولت پیلی« 
بازیگر او را به آزار، رفتارهای ناشایست جنسی 
و پیشنهادهای غیراخلاقی متهم کردند. »جیمز 
فرانکو« بازیگر و کارگردان ۳۹ ساله آمریکایی و 
نامزد جایزه اسکار است که در فیلم هایی چون 
»۱۲۷ س��اعت«، »بخور، نیایش کن، عش��ق 
بورز«، »میلک«،  »ازُ بزرگ و قوی« و »هنرمند 

فاجعه« ایفای نقش کرده است.

احس�ان س�المی: برای آنها که در ح�وزه هنرهای 
سیدمس�عود  می کنن�د،  فعالی�ت  تجس�می 
شجاعی طباطبایی و مسعود نجابتی 2 نام آشناست. 
هنرمندانی باسابقه که روزی در قامت یک هنرمند 
ب�ه خلق آثاری مهم و ش�اخص در ح�وزه هنرهای 
تجسمی می پرداختند ولی حالا مدتی است با قرار 
گرفتن در جایگاه یک مدیر فرهنگی مسؤولیت اداره 
مرکز هنرهای تجسمی حوزه هنری و گروه هنرهای 
تجسمی بنیاد فرهنگی روایت فتح را برعهده دارند. 
بررسی عملکرد 6 ماه اخیر این دو مجموعه فرهنگی 
فرصتی شد تا به گفت وگو با این دو چهره فعال هنر 
انقلاب بپردازیم. گفت وگویی خواندنی و مفصل که 

حاصل یک گپ و گفت سه ساعته با آنهاست. 
***

 به عنوان نخس�تین  س�وال دوس�ت دارم اندکی 
درباره این نکته صحبت کنیم که افق شما در انجمن 
هنرهای تجس�می حوزه هنری و بنی�اد روایت به 
عنوان دو نهاد فرهنگی فعال در این عرصه چه بود و 
با چه پیش فرض هایی مسؤولیت حوزه تجسمی این 

دو نهاد را برعهده گرفتید؟
شجاعی طباطبایی: از همان ابتدا یکی از بحث هایی 
که به شکل جدی به دنبال آن بودیم انجام یکسری 
کارها و برنامه های این حوزه به صورت مشترک بود. 
متاس��فانه خیلی از اتفاقاتی که باید در ارگان های 
اصلی این حوزه صورت می گرفت، انجام نمی ش��د 
و ما وظیفه خود می دانس��تیم ک��ه در این حوزه ها 
ب��ه صورت جدی و منس��جم ورود کنی��م. به طور 
کلی یکی از اهداف اصلی ما این بود با اس��تفاده از 
توانمندی ای که در دو مجموعه وجود دارد، بتوانیم 
به نتایج موثر و جریان سازی در عرصه هنر انقلاب 

دست پیدا کنیم.
نجابتی: من در تکمیل صحبت های آقای شجاعی 
باید عرض کنم حین همکاری موفقی که داشتیم به 
واسطه سابقه بیشتر حوزه هنری و حضور بسیاری 
از هنرمندان پیشکس��وت انقلاب در فضای حوزه، 
ممکن است برخی سیاست های ۲ مجموعه حوزه 
هنری و بنیاد روایت فتح متفاوت باشد و عملکردها 
هم به تبع آن تفاوت داشته باشد ولی در عین حال 
سعی کردیم بعضی از کارها را با مشارکت همدیگر 
انجام دهیم و این هم افزایی در خیلی از موارد اتفاق 
افت��اد. اما اگ��ر بخواهم در ارتباط با سیاس��ت های 
کلی بنیاد روایت فتح در حوزه هنرهای تجس��می 
صحب��ت کنم باید عرض کنم که تقریباً عمده این 
تشکل های تجسمی در فضای گرافیک و کاریکاتور 
یا تصویرس��ازی یا نقاشی ش��کل گرفته است که 
می توانی��م بگوییم از س��ال ۸۸ و بعد از فتنه نمود 
بیش��تری پیدا کرده  است. با ش��روع و قوی شدن 
فضای مجازی و پدید آمدن فضایی مانند اینستاگرام 
این اتفاق بیشتر افتاد و می توانیم این را بگوییم که 

یکی از سیاست های کلی گروه 
تجسمی روایت فتح حمایت 
خیلی ج��دی از ای��ن قبیل 
گروه ها اس��ت که در مناطق 
و ش��هرهای مح��روم حضور 
دارند. درواقع سیاست کلی ما 
حمایت از قشر جوان و نوجوان 
هنرمند ارزش��ی کشور است، 
البته باید احترام پیشکسوتان 
این عرصه را نیز حفظ کنیم. 
علاوه ب��ر این یک��ی دیگر از 
اقدامات ما تعیین برنامه هایی 
مدون ب��رای این مجموعه ها 

بوده تا بدانند دقیقا در طول سال باید چه کارهایی 
انجام دهند. اتفاق خ��وب دیگری که از برنامه های 
جدی هر دو گروه تجس��می حوزه هنری و روایت 
فتح اس��ت، راه اندازی و انتشار دوهفته نامه »هور« 
ب��رای پر کردن جای خالی یک نش��ریه انقلابی در 
این حوزه است. چون نشریه بستری مناسب برای 
پرداختن به موضوعات پژوهشی است. تصور من این 
اس��ت که در آستانه چهلمین سال پیروزی انقلاب 
اس��لامی، هنرمندان جبهه فرهنگ��ی نیاز به یک 
تئوری دارند که بتوانند در کنار شور و هیجانی که 
در این حوزه وجود دارد، پشتوانه تئوریک جدی هم 

داشته باشند. 
 یکی از دغدغه های مهمی که در ارتباط با هنرهای 
تجس�می وجود دارد و ه�ر دو عزیز نیز مدتی قبل 
در ارتباط با آن صحبت کرده بودید، این اس�ت که 
این هنر در حوزه های ش�هری نمود چندانی ندارد 
و بیش�تر محدود به گالری ها و مراکز هنری اس�ت. 
ش�ما چه سیاستی برای اصلاح این وضعیت در نظر 

گرفتید؟ 
ش�جاعی طباطبایی: یکی از برنامه های ما در حوزه 
تجس��می توجه به همین موضوع بوده است. مثلا 
ما نمایش��گاه ترامپیست را داش��تیم که در فضای 
ش��هری هم دیده ش��د. یک مجموعه کار با عنوان 
»و آن دقایق آبی« داش��تیم ک��ه با همکاری گروه 
هنرهای تجس��می روایت فتح برگزار شد و در آن 

عکس های بسیار خوبی از عکاسان خوب انقلاب و 
دفاع مقدس برای آن انتخاب شد که البته بعد از آن 
شعرهایی نیز برای آنها انتخاب شد و این عکس ها 
را به شکل پوس��تر درآوردیم و در قالب یک کتاب 
منتشر کردیم. البته یکی از برنامه های اصلی ما این 
است که می خواهیم به سمت تمرکززدایی در این 
حوزه برویم. نگاه ما این اس��ت که آثاری که اینجا 
خلق می شود در تمام ایران به نمایش گذاشته شود. 
ب��ا توجه به ظرفیتی که در حوزه هنری وجود دارد 
ما نمایشگاهی را در مراکز مختلف استان ها برگزار 
کردیم، بعضی از مهم ترین آنها با موضوعات شهید 
حججی، میانمار، ترامپیست، سقوط شیطان بزرگ 
و مجموعه ای با عنوان »شیطان تنها نیست« درباره 
ترامپ و تاکید مقام معظم رهبری در خصوص هجو 
ماجرای رقص شمشیر ترامپ با سران سعودی بود. 
در حوزه کارهای تلفیقی نیز پروژه هایی چون خلیج 
همیش��ه فارس و پایان یک داعش را انجام دادیم، 
البت��ه هرچقدر در این ح��وزه کار انجام بدهیم باز 
هم کم اس��ت. من مدتی قبل ی��ک تعبیری را به 
کار بردم که واکنش عجیبی را هم به دنبال داشت؛ 
من گفتم گالری ها تبدیل ش��ده است به قبرستان 
کارهای هنری. من واقعا به این اعتقاد دارم که یک 
سری آدم های خاص می آیند و می روند و خروجی 
مش��خصی ندارند. برای همین هم خیلی جدی از 
طریق گروه های هنر تجس��می روایت فتح و حوزه 
هنری به دنبال این هستیم این موضوع را پیگیری 

کنیم. 
نجابت�ی: به نظر من حضور هنرهای تجس��می در 
زندگی م��ردم را باید فراتر از حضور در خیابان ها و 
معابر شهری دید. برای مثال، بسیاری از اشیایی که 
از ایران در موزه های دنیا هس��ت مربوط به وسایل 
مورد اس��تفاده در داخل منزل اس��ت. این یعنی ما 
نباید تصور کنیم ک��ه هنر چیزی جدای از زندگی 
مردم است. ما الان سعی داریم از فضای مجازی در 
این زمینه استفاده کنیم، البته در این زمینه یک نگاه 
اشتباهی که وجود دارد این است که تصور می کنند 
باید با همان نگاه قبلی پوستر یا کاریکاتور یا نقاشی 
تولید کنند و بعد هم آن را کوچک و در شبکه های 
اجتماعی مثل اینستاگرام منتشر کنند، در حالی که 
به نظرم این نگاه درستی نیست و ما باید پوسترهایی 
ویژه همان سایز تولید کنیم. برای همین ما سعی 
کردیم یک سری کار ویژه همین فضا تولید کنیم. 
یکی دیگ��ر از کارهای هر دو گروه درباره موضوعی 
که در ابتدا به آن اش��اره ک��ردم یعنی حضور هنر 
در زندگ��ی مردم ب��ود؛ حالا این باید متناس��ب با 
زندگ��ی امروز مردم باش��د. الان یک��ی از نیازهای 
امروز فرزندان ما اس��باب بازی اس��ت. حالا ممکن 
اس��ت در این مجموعه بازی فکری و اسباب بازی و 
طرح های حجمی جای بگیرد. در دنیای غرب هم 
بس��ته  محصولات فرهنگی که 
برای بچه ها در نظر گرفته شده، 
بسته کاملی است. یعنی از چاپ 
روی لباس و س��اعت و... گرفته 
تا تم��ام چیزهایی که انس��ان 
مصرف می کن��د. حالا ما هم با 
همین نگاه می خواهیم به تولید 
محصول بپردازیم. ما همچنین 
در مجموعه روایت فتح در حال 
تاسیس یک مرکز آفرینش های 
هنری هم هس��تیم ت��ا بتوانیم 
خیلی از این آرشیوهای نفیسی 
را که در این سال ها خریداری یا 
تولید شده است، در ابعاد مختلف بازآفرینی کنیم 
که ش��هروندان بتوانند آنها را در داخل منازل خود 
نیز داشته باش��ند. نیازی نیست که حتما این آثار 
مثلا در میدان ها شهرهای مختلف قرار بگیرد بلکه 
باید برای ورود این آثار به جریان عادی زندگی مردم 

نیز برنامه داشت.
 هنره�ای تجس�می از ی�ک نظر حوزه بس�یاری 
سختی است چون شاخه های بسیاری دارد و رعایت 
انصاف و عدالت در زمینه حمایت از زیرش�اخه های 
مختلف آن کار س�ختی اس�ت اما به نظر می رسد 
جریان فعالیت های تجس�می جبهه انقلاب بیشتر 
در حوزه کاریکاتور و گرافیک متمرکز شده و برخی 
دیگر از شاخه ها کمتر مورد توجه قرار گرفته است، 

دلیل این موضوع را چه می دانید؟
نجابتی: مساوات و عدالت که مطرح می کنیم به این 
معنی نیس��ت که ما به همه رش��ته ها به یک اندازه 
بپردازیم، چرا که میان مساوات و عدالت فرق است. 
عدالت یعنی اینکه ببینیم پتانسیل یک رشته چقدر 
اس��ت و به همان اندازه به آن بپردازیم. قرار نیست 
ان��رژی و بودجه ای ک��ه داریم را به ی��ک اندازه در 
میان رشته های مختلف تقسیم کنیم. بالاخره باید 
پذیرفت که رش��ته هایی چون کاریکاتور و نقاشی و 
گرافیک، به چند دلیل از اهمیت بیشتری برخوردار 
اس��ت. اول اینکه این رشته ها در حال حاضر نسبت 
به رشته های دیگر همچون خوشنویسی و... کارکرد 

اجتماعی بیش��تری دارد. علاوه بر این شما باید این 
نکته را هم در نظر بگیرید که خوشنویسی به عنوان 
یک پدیده ایرانی- اسلامی، کانون و انجمن مستقل 
دارد و از همه انجمن ها هم سابقه آن بیشتر است و 
در حوزه های آموزشی و تولید و انتشار اثر هم فعال 
اس��ت؛ منظور آن که با بودن چنین انجمنی شاید 
دیگر واقعا نیازی نباش��د روایت فتح و حوزه هنری 
به همان اندازه که به گرافیک و نقاشی می خواهند 
بپردازند، به خوشنویس��ی ه��م بپردازند. یا مثلا در 
رش��ته هایی همچون مجسمه سازی اگر شما تعداد 
هنرمندان و آثار تولیدش��ده در این حوزه را با سایر 
حوزه ها مقایس��ه کنید، متوجه تفاوت هایی جدی 
در ای��ن زمینه می ش��وید. وقتی فراخوان منتش��ر 
می کنید، حجم کارهایی که برای موضوعاتی مانند 
پوس��تر یا کاریکاتور می رسد به نسبت کارهایی که 
برای حوزه هایی همچون مجسمه س��ازی می رسد 
قابل مقایسه نیست. البته ما منکر تاثیر این رشته ها 
نیستیم ولی این نکته هم وجود دارد که گاهی هزینه 
حمایت از یک پروژه تجس��می مثل س��اخت یک 
مجسمه ممکن است ۱۰برابر چند پروژه گرافیکی 
باش��د، همه اینها باعث می شود ما در بحث بودجه 
و حمایت نتوانیم یکسان به همه رشته ها نگاه کنیم، 
البته اگر ش��رایط به ش��کلی بود ک��ه بودجه برای 
پرداختن به همه رش��ته ها به یک اندازه بود ما نیز 
دوس��ت داشتیم به رش��ته هایی که شاید مخاطب 
کمتری دارند هم توجه کنیم ولی در ش��رایطی که 
بودجه ما محدود اس��ت باید براساس اولویت ها این 

کار را انجام دهیم. 
شجاعی طباطبایی: نکته دیگری که در اینجا به ذهن 
من می رسد این است که برخی از این رشته ها مثل 
گرافیک، کاریکاتور و عکس، نس��بت به رشته های 
دیگر برای واکنش س��ریع نس��بت ب��ه موضوعات 
مختلف مناسب تر هستند. مثلاً وقتی ترامپ از واژه 
مجعول »خلیج عربی« صحبت می کند نیاز به این 
بود که بلافاصله یک واکنشی از سوی جامعه هنری 
نسبت به این موضوع صورت بگیرد که خب در این 
شرایط قطعاً کاریکاتور از ظرفیت مناسب تری برای 
واکنش به این اتفاق برخوردار است که خوشبختانه 
بازخ��ورد خیلی خوب��ی هم داش��ت، بنابراین یک 
بخش��ی از این اتفاق ب��ه ماهیت هر ک��دام از این 
رشته های هنری برمی گردد. گرافیک می تواند خیلی 
سریع و در قالب پوستر و بیلبورد ظرف چند ثانیه یا 

دقیقه با مخاطبان ارتباط برقرار کند. 
 ه�ر دو بزرگ�وار از جمل�ه چهره هایی هس�تید 
ک�ه پیش از ای�ن به عنوان ی�ک هنرمند در جبهه 
فرهنگی انقلاب مش�غول بوده ای�د و حالا در قامت 
یک مدیر فرهنگی فعالیت می کنید. به نظرتان در 
این س�ال ها نگاه ب�ه عرصه تولید آث�اری در حوزه 
هنرهای تجس�می بویژه در میان نیروهای انقلابی 
چقدر تغییر کرده یا به عبارت دیگر تعداد نیروهای 
آتش به اختیار ما در حوزه هنرهای تجسمی نسبت 

به جریان شبه روشنفکری چه تغییری کرده است؟
نجابتی: نسبت به جریان شبه روشنفکری ما قطعا 
نیروهای آتش به اختیار بیشتری داریم. مثلا وقتی 
ماجرای شهید حججی پیش آمد، ما شاهد بودیم که 
بدون اینکه دستوری وجود داشته باشد، به سرعت 
آثار مختلفی در ارتباط با این حماس��ه تولید شد، 
البت��ه من در این زمینه حرف های بس��یاری دارم. 
ببینید! وقتی ما معتقدی��م که غرب دارد با همین 
اب��زار تهاجم فرهنگی اش را انج��ام می دهد چطور 
می توانیم بگوییم هنرهای تجسمی زینت المجالس 
اس��ت؟! تصور من این اس��ت که متاس��فانه حتی 
مس��ؤولان فرهنگی ما نیز هنوز ضرورت این قضیه 
را حس نکرده اند. من به شخصه معتقدم که باید از 
این هنر حمایت شود، البته حمایت صرفا به معنی 
تزریق پول نیست؛ همین توجهی که هنرمندان از 
سمت مسؤولان نیاز دارند خودش یک نوع حمایت 
است. مثلا همین نشستی که شاعران همه ساله با 
مقام معظم رهبری دارند، خودش یک نوع حمایت 
اس��ت. خیلی وقت ها هنرمندان عرصه تجسمی از 
ما می پرس��ند که چرا ما در سال دیداری با ایشان 
نداری��م. پس این دیدار خیلی اهمی��ت دارد و این 
حمایت کمی نیس��ت. بسیاری از مس��ؤولان ما یا 
بدون دعوت به تماشای دیدن آثار هنرهای تجسمی 
نمی رون��د یا اینک��ه وقتی مثلا راه��ی یک گالری 
می شوند به این نوع از کارها به چشم کاری که فقط 
باید انجام شود و یک بازتاب خبری داشته باشد نگاه 
می کنند و هنرمند نیز متوجه این نوع نگاه مسؤولان 
به آثارش می شود و همه هنرمندان تجسمی از این 
قضیه مکدر هستند. من واقعا این را از صمیم قلبم 
می گویم که ما در حال حاضر بیش��ترین نیروها را 
در عرصه تجس��می داریم که واقعا آتش به اختیار 
هستند. اصلاً نهضت مردمی پوستر انقلاب مشهد با 
همین رویکرد شکل گرفت. شاید خیلی از مسؤولان 
فرهنگی از حضور این تشکل ها خبر نداشته باشند و 
در بعضی از موارد حتی کمترین حمایت هم از آنها 
نش��ده است در حالی که این هنر با توجه به اینکه 

در حوزه فرهنگسازی فعالیت می کند، اتفاقا بیشتر 
از سایر حوزه های هنر نیازمند حمایت و توجه است. 
حتی من در انجمن تجس��می بارها شنیدم که ما 
با همین بچه های فعال در حوزه تجس��می، اردوی 
جهادی داش��تیم و مثلا در ی��ک نمونه نزدیک به 
۱۱۰ نفر از دوس��تان ب��رای کارگاه »حبل الله« در 
یک مسجد جمع شدند و بدون اینکه پولی به آنها 
پرداخت ش��ود، آثاری را با موض��وع وحدت تولید 
کردند اما متاس��فانه این فضا خوب دیده نمی شود 
و مش��کلاتی که دوس��تان با آن دست و پنجه نرم 

می کنند، مطرح نمی شود.
شجاعی طباطبایی: البته درباره شهید حججی یک 
اتفاق بسیار بزرگ افتاد ولی نکته ای که وجود دارد 
این اس��ت که وزارت ارش��اد که متولی اصلی هنر 
کشور است طی این سال ها برنامه درستی برای این 
فضا در نظر نگرفته اس��ت. مثلا در ارتباط با همین 
گالری هایی که در حال حاضر مش��غول به فعالیت 
هستند، بسیاری از آنها عملا در این سال ها تبدیل 
به مس��تعمره های کشورهای غربی ش��ده اند! یا در 
جشنواره فجر که به عنوان یکی از مهم ترین اتفاقات 
فرهنگی کشور در دهه فجر به وقوع می پیوندد، عملا 
فضا توسط وزارت ارشاد به سمتی برده شده که در 
میان آثار این جش��نواره به ندرت اثری متناسب با 
انقلاب اسلامی پیدا می شود. ما سال قبل آثار حاضر 
در جش��نواره را بررسی کردیم و دیدیم که تنها در 

بین همه آثار ۳ یا ۴ اثر مرتبط 
با انق��لاب و دفاع مقدس وجود 
داشت و بقیه کارها اغلب تحت 
تاثی��ر جش��نواره های خارجی 
مانند ونیز ب��وده، بنابراین لزوم 
حضور جدی م��ا در این حوزه 
بیشتر احساس می ش��ود. اگر 
بخواه��م مصداق دیگ��ری در 
این زمینه بگویم مثلا می توانم 
ب��ه ماجرای برگزاری مس��ابقه 
»هولوکاست« اش��اره کنم که 
وقت��ی می خواس��تیم دور اول 
آن را بع��د از ماج��رای توهین 

به پیامبر مکرم اس��لام)ص( برگزار کنیم، حتی با 
مخالفت هایی از داخل کش��ور هم روبه رو شدیم! به 
ما اعلام کردند این جشنواره مخالف مصالح امنیت 
ملی و مواردی از این دس��ت اس��ت و فش��ارهای 
بسیاری روی ما آوردند و حتی اعلام کردند باید نام 
این نمایشگاه تغییر کند ولی در نهایت مقام معظم 
رهبری با حمای��ت از کار، مهر تاییدی بر آن زدند، 
البته بی توجهی به عرصه هنرهای تجس��می فقط 
محدود به آنچه اس��تاد نجابتی گفتند نیست. شما 
به همین آخرین ضیافتی که رئیس جمهور با اهالی 
فرهنگ و هنر داشتند، نگاه کنید. گذشته از اینکه 
بالاخره همیش��ه ردیف های اول این مراس��م ها در 
اختیار سلبریتی های سینما و موسیقی قرار می گیرد 
و ردیف های انتهایی برای هنرمندان تجس��می اما 
شما می بینید که در این دیدار حتی وقت صحبت 
کردن به نماینده هنرمندان تجسمی که آقای ناصر 
پلنگی بود، نرسید و این خود نشان از بی توجهی به 

هنرمندان این رشته است. 
 یک�ی دیگ�ر از نکاتی که ب�ه نظ�رم در ارتباط با 
آثار تولید ش�ده توسط هنرمندان تجسمی جبهه 
انقلاب باید مطرح کرد میزان ظهور و بروز این آثار 
در کشورهای دیگر اس�ت. در حالی که هنرمندان 
جریان شبه روش�نفکری با آثار خود حضور فعالی 
در عرص�ه بین المللی دارند ولی م�ا اخبار چندانی 
در ارتب�اط با حضور هنرمندان انقلابی و آثارش�ان 

در کشورهای دیگر بویژه کشورهای همسایه که به 
لحاظ فرهنگی به ما نزدیک تر هستند، نداریم؛ دلیل 

این اتفاق چه می تواند باشد؟
شجاعی طباطبایی: اینگونه نیست که هیچ اتفاقی 
از س��وی هنرمندان انقلابی در این حوزه رخ نداده 
باشد، مثلا جشنواره جهانی هنر مقاومت را مجموعه 
اوج به شکل جدی پیگیری کرد و بنده و چند نفر 
دیگر از هنرمندان، مجموعه آثاری را درباره داعش 
در جشنواره به نمایش گذاشتیم و در کنار آن، هم 
نشست داش��تیم و هم کارگاه  های آموزشی برگزار 
کردیم. در زمان پی��اده روی اربعین هم هنرمندان 
تجسمی جبهه انقلاب فعالیت های گسترده ای را در 
کشور عراق داشتند اما متاسفانه واقعیت این است 
که افرادی که در جریان شبه روشنفکری هنرهای 
تجسمی فعالیت می کنند در این فضا بشدت مورد 
حمایت قرار می گیرند. مثلاً یکی از اساتید دانشکده 
هنرهای زیبا به خاطر توهین به مقدسات از دانشگاه 
اخراج می شود، ولی بلافاصله بیشترین امکانات به 
ایشان داده می شود تا بتواند یک کار تالیفی بزرگ 
را در عرصه پژوهش��ی انجام ده��د، البته نوع نگاه 
جشنواره ها و نمایشگاه های خارجی به هنر تجسمی 
را هم نباید نادیده گرفت که در آن بیشتر به آثاری 
توجه می کنند که تصویر س��یاهی از جامعه ایرانی 
نش��ان می دهند، حتی کار به جایی می رسد که در 
بعضی از حوزه ها جوایزی که مشخص است متعلق 
به حامیان رژیم صهیونیستی 
است، به اس��م جایزه سازمان 
ملل برگزار می شود و متاسفانه 
برخی از هنرمندان ایرانی نیز 
در آن ش��رکت می کنند. اصلا 
در همی��ن گالری هایی که در 
داخ��ل کش��ور برپا می ش��ود 
شاهد اتفاقات عجیب و غریبی 
هستیم و تصاویری در برخی 
از ای��ن گالری ه��ا می چرخد 
که موردنظر غرب اس��ت ولی 
آن  در  ایران��ی  موتیف ه��ای 

گنجانده شده است.
نجابتی: نخس��تین  بحث این اس��ت که م��ا در این 
حوزه در بایکوت کامل خبری هس��تیم. درواقع ما از 
فضای خارج از کش��ور توقعی در این زمینه نداریم؛ 
توقع ما از فضای داخلی خودمان است که باید ببینیم 
در این زمینه چقدر کار ش��ده اس��ت و چرا تولیدات 
جریان انقلابی در خارج از کشور چندان دیده نشده 
اس��ت؟ ما در داخل کشور س��ازمانی به نام سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اس��لامی داریم. باید پرسید که 
این س��ازمان طی این س��ال ها چکار کرده و اساس��ا 
برای چه کاری تاس��یس ش��ده است؟ تصور من این 
است که ترجیح همکاران ما در این فضا این است که 
آثاری را نمایش دهند که دردس��ری برای آنها ایجاد 
نکند. در واقع نگاه آنها بیش��تر یک نگاه دیپلماتیک 
اس��ت تا یک نگاه انقلابی! برای همین هم فرستادن 
یک اثر خط - نقاشی برای آنها مطلوب تر از فرستادن 
یک کاریکاتوری است که ممکن است در آن پیامی 
نهفته باشد و شاید خوشایند برخی نباشد. وقتی فضا 
به سمت عافیت طلبی می رود، این نوع برخوردها هم 
طبیعی است. منظور این است که باید سیاست های 
مس��ؤولان ما در حوزه بین الملل مورد بررس��ی قرار 
بگیرد. خب! ما در فضای مجموعه های انقلابی مثل 
ح��وزه هنری و بنیاد روایت بخ��ش بین الملل فعال 
نداش��تیم و الان به دنبال آن هستیم که یک بخش 

بین الملل فعال داشته باشیم.
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سینمای جهان

نجابتی: هنر انقلاب را باید به میان زندگی مردم برد
شجاعی: بسیاری از گالری ها تبدیل به مستعمره های کشورهای غربی شده اند

حض�ور  نجابت�ی: 
هنرهای تجس�می 
در زندگ�ی مردم را 
باید فراتر از حضور 
در خیابان ها و معابر 
ش�هری دید. برای مثال، بس�یاری از 
اش�یایی که از ایران در موزه های دنیا 
هست مربوط به وسایل مورد استفاده 
در داخ�ل منزل اس�ت. ای�ن یعنی ما 
نباید تص�ور کنیم که هنر چیزی جدا 

از زندگی مردم است

شجاعی طباطبایی: 
بسیاری از گالری ها 
ای�ن  در  عم�لا 
تبدی�ل  س�ال ها 
به مس�تعمره های 
کش�ورهای غرب�ی ش�ده اند! یا در 
جش�نواره فجر، فضا توسط وزارت 
ارش�اد به سمتی برده ش�ده که در 
میان آث�ار این جش�نواره به ندرت 
اثری متناسب با انقلاب اسلامی پیدا 

می شود
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